

论著

沙眼衣原体激活MAPK通路而非NF- κ B通路诱导IL-8生成

陈凡¹, 程文², 张赛丹¹, 钟光明³, 余平²

1.中南大学湘雅医院心内科, 长沙410008; 2.中南大学基础医学院免疫学系, 长沙410078;
3.美国德克萨斯大学圣安东尼奥健康科学中心免疫学与微生物学系, 德克萨斯州 圣安东尼奥 78229, 美国

摘要:

目的: 研究沙眼衣原体诱导上皮细胞产生IL-8的信号通路。方法: 应用Western印迹、免疫荧光技术和酶联免疫吸附实验(ELISA)检测沙眼衣原体感染Hela 229细胞后诱导的细胞内、外IL-8表达情况, 并对细胞内IL-8定位; Western印迹和免疫荧光技术检测沙眼衣原体感染后MAPK和NF- κ B信号通路活化情况; 利用MAPK和NF- κ B信号通路化学抑制剂抑制MAPK和NF- κ B通路, 观察其对沙眼衣原体诱导IL-8生成的影响。结果: 沙眼衣原体感染可诱导IL-8产生, 呈时间依赖性; 沙眼衣原体感染可激活MAPK/ERK和MAPK/p38信号通路, 但不能激活NF- κ B信号通路; 利用化学抑制剂抑制ERK和p38通路可以抑制沙眼衣原体诱导上皮细胞产生IL-8。结论: 沙眼衣原体诱导上皮细胞产生IL-8依赖于MAPK信号通路, 但不依赖NF- κ B信号通路。

关键词: 沙眼衣原体 MAPK通路 NF- κ B通路 IL-8

Induction of IL-8 by Chlamydia trachomatis through MAPK pathway rather than NF- κ B pathway

CHEN Fan¹, CHENG Wen², ZHANG Saidan¹, ZHONG Guangming³, YU Ping²

1.Department of Cardiology, Xiangya Hospital, Central South University, Changsha 410008, China; 2.Department of Immunology, School of Basic Medical Sciences, Central South University, Changsha 410078, China; 3.Department of Microbiology and Immunology, University of Texas Health Science Center at San Antonio, San Antonio TX 78229, USA

Abstract:

Objective To determine the signaling pathway required for Chlamydial induction of IL-8 expression in epithelial cells. Methods The production and localization of IL-8 in Chlamydia-infected Hela 229 cells were monitored using Western blot, immunofluorescence, and ELISA. Activation of MAPK and NF- κ B signaling pathways were detected by Western blot and immunofluorescence. The effect of different signaling pathways on Chlamydia-induced IL-8 was measured by experiments of chemical inhibitors. Results IL-8 was induced by Chlamydia and was time-dependant. Chlamydial infection activated MAPK/ERK and MAPK/p38 pathways but not NF- κ B pathway. Chlamydial induction of IL-8 was blocked by small molecule inhibitors targeting the ERK and p38 pathways. Conclusion Chlamydia-induced IL-8 in cervical epithelial cells, the natural target cell type of Chlamydia trachomatis infection, is dependent on MAPK pathway but not NF- κ B pathway, which provides important information for further understanding the molecular mechanism of Chlamydia-induced inflammatory pathologies.

Keywords: Chlamydia trachomatis; MAP kinase pathway; NF- κ B pathway; IL-8

收稿日期 2009-11-12 修回日期 网络版发布日期

DOI: 10.3969/j.issn.1672-7347.2010.

基金项目:

通讯作者: 钟光明

作者简介:

作者Email: zhongg@uthscsa.edu

参考文献:

[1] Mukaida N, Shiroo M, Matsushima K. Genomic structure of the human monocyte-derived neutrophil chemotactic factor IL-8 [J]. J Immunol, 1989,143(4):1366-1371.

[2] Zhong G M, Peterson E M, Czarniecki C W, et al. Recombinant murine gamma interferon inhibits Chlamydia trachomatis serovar L1 in vivo [J]. Infect Immun, 1988,56(1):283-286.

[3] Zhong G, Fan P, Ji H, et al. Identification of a chlamydial protease-like activity factor responsible

扩展功能

本文信息

Supporting info

PDF(1539KB)

[HTML全文]

参考文献[PDF]

参考文献

服务与反馈

把本文推荐给朋友

加入我的书架

加入引用管理器

引用本文

Email Alert

文章反馈

浏览反馈信息

本文关键词相关文章

沙眼衣原体

MAPK通路

NF- κ B

B通路

IL-8

本文作者相关文章

PubMed

for the degradation of host transcription factors [J] . J Exp Med, 2001,193(8):935-942.

[4] Xiao Y, Zhong Y, Su H, et al. NF-kappa B activation is not required for Chlamydia trachomatis inhibition of host epithelial cell apoptosis [J] . J Immunol, 2005,174(3):1701-1708.

[5] Xia M, Bumgarner R E, Lampe M F, et al. Chlamydia trachomatis infection alters host cell transcription in diverse cellular pathways [J] . J Infect Dis, 2003, 187(3):424-434

[6] Lad S P, Fukuda E Y, Li J, et al. Up-regulation of the JAK/STAT1 signal pathway during Chlamydia trachomatis infection [J] . J Immunol, 2005, 174(11): 7186-7193.

[7] Su H, McClarty G, Dong F, et al. Activation of Raf/MEK/ERK/cPLA2 signaling pathway is essential for chlamydial acquisition of host glycerophospholipids [J] . J Biol Chem, 2004,279(10):9409-9416.

[8] Rasmussen S J, Eckmann L, Quayle A J, et al. Secretion of proinflammatory cytokines by epithelial cells in response to Chlamydia infection suggests a central role for epithelial cells in chlamydial pathogenesis [J] . J Clin Invest, 1997,99(1):77-89.

[9] Stein B, Baldwin A S. Distinct mechanisms for regulation of the interleukin-8 gene involve synergism and cooperativity between C/EBP and NF-κB [J] . Mol Cell Biol, 1993,13(11):7191-7198.

[10] 程文, 陈凡, 余平, 等. MAPK/ERK和MAPK/p38信号通路的活化参与沙眼衣原体诱导前炎因子的产生 [J] . 生物化学和生物物理进展, 2008, 35 (1) : 56-62.

CHENG Wen, CHEN Fan, YU Ping, et al. Activation of MAPK/ERK and MAPK/p38 is essential for proinflammatory response by Chlamydia trachomatis [J] . Progress in Biochemistry and Biophysics, 2008, 35(1):56-62.

[11] Fukuda E Y, Lad S P, Mikolon D P, et al. Activation of lipid metabolism contributes to interleukin-8 production during Chlamydia trachomatis infection of cervical epithelial cells [J] . Infect Immun, 2005, 73(7):4017-4024.

[12] Buchholz K R, Stephens R S. The extracellular signal-regulated kinase/mitogen-activated protein kinase pathway induces the inflammatory factor interleukin-8 following Chlamydia trachomatis infection [J] . Infect Immun, 2007, 75(12) :5924-5929.

本刊中的类似文章

1. 余俊龙; 余平; 李立新; 文质; .沙眼衣原体感染诱导Hela细胞分泌IL-8和IL-10[J]. 中南大学学报(医学版), 2003,28(2): 174-

2. 魏秀青, 程文, 严杰, 梅冰, 霍治, 余平*.沙眼衣原体感染Hela229细胞诱导SOCS-1, 3的表达[J]. 中南大学学报(医学版), 2004,29(6): 639-642

3. 施晓波; 刘凤英; 张洪文; .继发不孕症和早期妊娠妇女宫颈沙眼衣原体感染的研究[J]. 中南大学学报(医学版), 2001,26(2): 169-